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Editorial

Des del mes de gener hem 
dedicat grans esforços a com-
plir un dels objectius del nostre 
mandat: una gestió del territori 
que defensi l’interès general i el 
de la majoria de persones que hi 
viuen. El procés no ha estat fàcil, 
però ens ha ajudat a conèixer i 
escoltar sensibilitats, neguits i 
punts de vista diferents, a ve-
gades enfrontats, per obtenir 
el màxim consens. La voluntat 
ha estat dotar-nos d’un nou Pla 

són al carrer i la veu ciutadana 
es fa sentir cada dia més, amb 
manifestacions culturals com la 
presentació que vam acollir al 
mes d’octubre del llibre Faveles 
de luxe, del fotoperiodista ca-
talà Kim Manresa. 

Volem destacar el Pla de mi-
llora i embelliment urbà de la 
Clota Verda, que esperem te-
nir enllestit ben aviat. Tots els 
veïns de la zona seran convocats 
a una reunió aquest mateix mes 
de novembre per explicar-los 
amb detall les intervencions que 
es faran. Els últims mesos també 
hem tancat el procés participa-
tiu que permetrà la construcció 
d’una zona ludicoesportiva per 
als joves. 

Per acabar, compartim en 
aquestes pàgines els titulars de 
l’activitat i la vida de la parrò-
quia amb notícies, imatges i en-
trevistes als seus protagonistes. 
Destaquem la bona acollida del 
segon seminari de la Xarxa de 
reserves de la biosfera de mun-
tanya, que va tenir lloc del 24 al 
27 de setembre al Serrat. 

d’Ordenació i Urbanisme (POUP) 
que faci sentir a les generacions 
futures el mateix orgull que la 
major part de nascuts i residents 
a Ordino sentim envers el pai-
satge. 

En espera de l’aprovació defi-
nitiva del Pla, ens quedem amb 
el millor del camí recorregut, 
que ha estat conèixer totes les 
opinions i saber que la majoria 
estima la seva parròquia. 

El canvi implica més conscièn-
cia i una gran responsabilitat 
per afrontar nous reptes que no 
són exclusius d’Ordino i que van 
més enllà de la pressió urbanís-
tica, són també socials i ecolò-
gics, un esforç individual que 
ens ha de retornar el sentiment 
de col·lectivitat i pertinença al 
territori. La reflexió i el debat 

En espera de  
l’aprovació definitiva 
del POUP, ens quedem 
amb el millor del camí 

recorregut

Maria del Mar Coma, cònsol major

Durant el mes de setembre vam assistir a les diferents comissions, en les quals se’ns van 
presentar els pressupostos per a l’any 2025. Veiem que hi ha un augment significatiu del 
funcionament comparat amb l’any passat, i això ens preocupa, ja que hem de tenir en 
compte que a partir d’ara ja no tindrem els ingressos de la construcció. Des d’Units per 
Ordino vetllarem pel bon funcionament del Comú.

Enric Dolsa Jordina Bringué

L’opinió
de la

minoria
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Ordino organitza amb èxit el II Seminari 
de reserves de la biosfera de muntanya

Ordino va acollir aquest setembre la segona tro-
bada mundial presencial de la Xarxa de reserves de 
la biosfera de muntanya. La primera havia tingut 
lloc l’any passat a la Xina. La importància d’aquesta 
trobada requeia especialment en la necessitat de po-
sicionar les reserves de muntanya i la xarxa de cara 

el cinquè congrés de reserves de biosfera, que també 
es farà a la Xina el 2025.

Durant el seminari, amb la participació de qua-
ranta especialistes de vint-i-dos països diferents, es 
va prestar especial atenció a un projecte relacionat 
amb les glaceres, ja que el 2025 serà l’Any Interna-
cional de les Glaceres. «L’objectiu i la línia de treball 
d’aquest projecte és posicionar la importància de les 
glaceres, especialment pel que fa a la seva vulnera-
bilitat en el camp primari», va indicar Marc Font, 
cap del Departament d’Agricultura, Medi Ambient 
i Sostenibilitat. «Estem mapant totes les glaceres 

que formen part de la xarxa mundial de reserves de 
muntanya. És un projecte que, a més de generar co-
neixement, implica les poblacions en la conservació 
de les glaceres», va afegir la membre de la secreta-
ria tècnica per la UNESCO de la Xarxa mundial de 
reserves de la biosfera de muntanya, Natalia Castro.

Font també va subratllar que la col·labora-
ció d’Andorra és activa en molts altres projectes. 
«Aquest seminari serveix per establir noves rela-
cions i desenvolupar projectes i interessos comuns», 
va destacar. A més, va recordar que la cita de l’any 
vinent a la Xina serà de vital importància, ja que s’hi 
debatran i definiran els objectius prioritaris que es 
desenvoluparan en el marc de cada reserva, a més 
d’un pla d’acció per als pròxims deu anys.

Per Ordino, acollir aquesta trobada va ser una 
manera de palesar el seu compromís amb el progra-
ma MaB (Man and Biosphere) de la UNESCO tenint 
en compte que només fa quatre anys que va ser de-
clarada reserva de la biosfera. «Aquest reconeixe-
ment contribueix a preservar el medi ambient i a 
millorar els sistemes de gestió sostenible del territori 
i l’economia», va destacar la cònsol, Maria del Mar 
Coma.

El seminari serveix per establir 
noves relacions i desenvolupar 

projectes comuns

/ Medi ambient

Els participants en el seminari acompanyats de la cònsol major i el ministre de Medi Ambient.
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«Crec que és molt im-
portant trobar-nos tots 
plegats presencialment, 
perquè això crea espais 
de connexió amb altres 
reserves de la biosfera 
i ens ajuda a aprendre 
com fer millor les coses 
per a les nostres comu-
nitats, grups d’interès 
i actors implicats. No 

només podem compartir experiències pròpies, sinó 
que podem aprendre molt i emportar-nos cap a 
casa aquests aprenentatges. Totes les reserves de 
muntanya tenim en comú la necessitat de prote-
gir la biodiversitat i també el compromís amb la 
comunitat. Els reptes són comuns: la pressió del 
desenvolupament i el canvi climàtic. En el meu cas, 
el canvi climàtic té un gran impacte i aquest és un 
problema global que hem de treballar entre tots. 
Ha estat la meva primera vegada a Andorra i Ordi-
no. El paisatge és preciós, és com si les muntanyes 
t’abracessin.»

«Vaig anar l’any pas-
sat a la Xina i és increïble 
com, a partir d’aquella 
trobada, s’han superat 
totes les expectatives i 
metes gràcies al treball 
mancomunat de tota la 
Xarxa. Em sembla increï-
ble que un grup humà 
es plantegi un objectiu 
comú i pugui generar 

aquest volum de feina col·laborativa entre tots els 
seus membres. Jo participo particularment en un 
projecte liderat per un andorrà, Marc Pons, que 
serveix per valorar les glaceres en reserves de la 
biosfera de muntanya. Mai havia estat a Ordino i 
estic molt content d’haver pogut visitar aquest lloc, 
on la feina que han fet a la reserva de la biosfera 
és un exemple per a altres reserves, per tot el des-
envolupament d’activitats de muntanya i també 
planificació i ordenament del turisme. Justament 
les reserves de la biosfera fan referència a aquesta 
interacció entre l’home i la natura.»

«La part més impor-
tant d’aquestes troba-
des són els contactes 
que s’hi fan, m’empor-
to un bon grapat de 
bons amics que tenen 
una energia increï-
ble per portar a terme 
canvis transformadors. 
També ens ofereixen 
l’oportunitat de donar 

a conèixer els projectes i les iniciatives que tenim 
les diferents regions del món per veure com ens 
podem ajudar. Malgrat les diferències entre les di-
ferents regions de muntanya, molts dels problemes 
que hem d’afrontar són els mateixos. Es repeteixen 
amb persones diferents i a diferents escales, però 
són els mateixos i els podem abordar de maneres 
similars. És la primera vegada que visito Andorra i 
Ordino i en marxo enamorat, la gent és molt acolli-
dora. La reserva d’Ordino genera molta expectativa 
perquè és un lloc petit, molt ben organitzat i que 
ha fet una gran feina. Tornaré.»

«Les reserves de la 
biosfera de muntanya 
tenim en comú la impor-
tància de l’ecoturisme 
com a motor econòmic 
de les zones protegides. 
Cal que ens centrem 
també en com conservar 
la natura, però alhora 
en tot allò que ens pot 
aportar i l’oportunitat 

que genera el fet de col·laborar actors que nor-
malment no tindrien contacte, com són els actors 
de conservació i els de desenvolupament econòmic. 
Les reserves permeten posar en comú els interes-
sos de totes dues parts. M’ha impressionat molt 
d’Ordino la capacitat per comunicar i transmetre 
els valors del patrimoni natural i cultural. Ha estat 
inspirador i crec que en podem aprendre. Als Es-
tats Units tothom coneix els seus parcs nacionals, 
però hem d’aprendre molt sobre com donar suport 
a l’economia local per assegurar que la gent pot 
viure en aquestes zones.»

Alanna Vivani
Coordinadora de projectes al Canadà

Fernando Iglesias
Executiu de conservació andina

William Aguirre-Ráquira
Agroforester als tròpics colombians

Kelly Cerialo
Coordinadora als EUA de reserves de biosfera
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Àlex Gaspà: «El repte és acabar el mandat 
amb una xarxa d’aigua millorada» 

Aquesta és la primera incursió 
d’Àlex Gaspà en política després 
de presentant-se a unes eleccions 
per accedir al Comú. És conseller 
major de l’actual majoria i presi-
deix la comissió de Manteniment 
i Serveis Públics. 

El seu pare va ser segon cònsol 
de la parròquia i la seva germa-
na cònsol menor i subsíndica. 
Ara vostè és conseller comunal. 
Què el va motivar a fer el pas 
d’entrar en política?
Sí que hi ha una part de tradició, 
però també és perquè em va sor-
tir una oportunitat i la vaig vo-
ler aprofitar, perquè poder tre-
ballar per al poble, per a la teva 
parròquia, motiva.

Com ha estat l’experiència du-
rant aquests primers mesos de 
mandat?
El Comú és intens, hi ha molta 
feina, com a mínim al departa-
ment on soc. Però trobo molt 
enriquidor ser-hi perquè estic 
treballant amb gent molt pro-
fessional i m’està permetent 
descobrir aspectes del funcio-
nament de la 
parròquia que 
fins ara no co-
neixia i que em 
semblen molt 
in te re s sant s . 
També ha fet 
que tingui més 
contacte amb la gent del poble, 
perquè el que fem afecta direc-
tament les persones: la via públi-
ca, la treta de neu, l’enllumenat 
públic... Quan la gent veu que 
hi ha alguna incidència, quan 
em troben, m’ho comenten i, si 
es pot, s’arregla. Intentem ser 
ràpids quan és possible.

no es veuen, però que són indis-
pensables perquè t’arribi l’aigua 
a l’aixeta. Totes les tasques són 
importants, però potser el rep-
te és acabar el mandat amb una 
millor xarxa d’aigua que la que 
hi ha ara.

Tenim molta feina amb la xarxa 
d’aigua?
Hi ha molta feina de renovar 
la infraestructura. No és que hi 
hagi un problema d’aigua a Or-
dino, perquè d’aigua en tenim, 
però les canonades es van fent 
velles i s’han de substituir i afe-
gir-ne de noves, perquè hi ha 
també més demanda i més cap-
tacions fetes. Per això ja tenim 
un pla a sis anys vista per anar 
renovant tota aquesta xarxa, 
cada any un tram nou.

El creixement de la població in-
cideix directament en el seu de-
partament. Ho estan notant?
Sí, ho hem notat sobretot en les 
incidències. Cada vegada n’hi ha 
més en l’enllumenat públic, al 
clavegueram, etc. Com més gent 
hi ha, més incidències i més feina 
en general.

L’ha sorprès alguna cosa de la 
feina al Comú?
Més que sorprendre, he pres 
consciència de la feina que hi ha 
darrere de cada decisió que es 
pren. Hi ha tot un seguit de pas-
sos que s’han de fer i justificar. 
Quan vols fer una obra i cal ad-
judicar-la, hi ha molts tràmits per 
assegurar el bon ús dels diners 
públics que s’hi destinen. És la 
burocràcia que s’ha de conèixer 
i s’ha de seguir per poder justi-
ficar-ho tot. I és clar, les coses no 
són tan senzilles.

Quin creu que 
és el principal 
repte del man-
dat per al de-
partament?
Hi ha molta 
feina que cal 

resoldre al dia a dia i tot és ur-
gent i important. Les feines que 
es fan al servei acostumen a ser 
molt visibles: la treta de neu, si 
es col·loquen més o menys flors, 
la neteja viària... Però n’hi ha 
d’altres que no es veuen tant. 
Un exemple: a la xarxa d’aigua 
potable es fan molts treballs que 

Ser conseller m’ha fet 
tenir més contacte 
amb la gent, que se 

m’acosta per comentar 
les seves inquietuds

/ El perfil d’Àlex Gaspà
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Fase final de la revisió del POUP amb la  
voluntat de preservar la identitat d’Ordino

Sornàs, Ansalonga i la Cortinada a vista d’ocell.

La revisió del Pla d’urbanisme 
de la parròquia (POUP) arriba a 
la recta final després d’haver fet 
dos períodes d’exposició pública 
en què s’han pogut presentar les 
al·legacions pertinents, 220 en el 
primer període i 147 en el segon. 
Després de l’aprovació provisio-
nal del text al Consell de Comú, 
caldrà trametre’l al Govern i a la 
Comissió Tècnica d’Urbanisme 
(CTU) per a la seva aprovació de-
finitiva.

El segon període d’exposició 
del POUP, que va tenir lloc aquest 
estiu, estava motivat pels canvis 
substancials que presentava el 
text un cop ateses les al·lega-
cions, tot i que partia del mateix 
document aprovat l’any passat. 
Les modificacions buscaven el 
màxim consens sorgit del procés 
participatiu amb la ciutadania 
per trobar ponts d’entesa. 

tots els pobles es convertissin en 
una conurbació, que s’unissin i 
creessin un efecte túnel a tota la 
vall, alhora que se’n reforçava la 
identitat.

En reincorporar aquests ter-
renys a la classificació d’urba-
nitzables, s’han previst certes 
limitacions per no deixar-los 
desprotegits i mantenir també 
la idea de «Parc territorial» del 
riu i el Camí Ral. Aquesta idea, 
ja present al pla sectorial d’in-
fraestructures verdes del Govern, 
pretén conservar l’entorn del riu 
i promoure espais públics al seu 
voltant per donar més importàn-
cia al recorregut que ja existeix i 
fer-lo més atractiu també per al 
turisme.

La cònsol major, Maria del 
Mar Coma, ha explicat que «les 
millores que incorpora el text 
tenen com a propòsit rebaixar 

La principal diferència del text 
final respecte al primer és que el 
terreny considerat no urbanitza-
ble ha tornat a ser-ho, però amb 
limitacions. Aquests ter renys 
s’havien tret de la classificació 
pel seu interès paisatgístic i pa-
trimonial i al mateix temps per-

què donen claredat a l’estructura 
de la parròquia d’Ordino, verte-
brada per la carretera, el riu i el 
Camí Ral. Aquí és on se situen 
els diferents nuclis urbans, i es 
volia deixar els espais entremig 
sense construir per evitar que 

La principal diferèn-
cia respecte al primer 
text és que el terreny 

no urbanitzable ha  
tornat a ser-ho, però 

amb limitacions

/ Urbanisme
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Reflexionar, conscienciar i generar debat sobre l’urbanisme 
actual del país és l’objectiu del llibre Faveles de luxe, il·lustrat pel 
fotoperiodista Kim Manresa i acompanyat d’escrits de diferents 
autors del país. Arran d’aquest treball ha sorgit el moviment 
ciutadà SOS Andorra. La presentació del llibre a Ordino va gene-
rar un interessant debat, ja que va comptar amb la participació 
d’alguns dels autors i també de polítics en actiu, inclosa la cònsol 
de la parròquia, Maria del Mar Coma.

A títol personal, se’m va de-
manar de participar en el lli-
bre Faveles de luxe aportant-hi 
elements per sortir d’aquesta 
situació, i no vaig voler renun-
ciar a expressar-me com a ciu-
tadà. Més enllà de noves idees 
que han anat sorgint, és molt 
important que identifiquem 
què ha fet que les institucions 
hagin descuidat valors que ne-
cessiten la cohesió social, com 
ara la seguretat ciutadana, i 
d’altres que necessiten una 
consideració d’espais, com la 
salut o el benestar, o la co-
herència dels equipaments, 
com la solidaritat. Com a ciu-

tadans recordem a l’Estat la 
seva responsabilitat, el volem 
fer sentir fort davant l’interès 
privat i especulatiu, perquè 
ordeni l’urbanisme, perquè 
apliqui una fiscalitat que per-
meti finançar les reparacions 
necessàries per frenar l’especu-
lació i així cuidar el dret a l’ha-
bitatge i el desenvolupament 
de noves activitats. Esperem 
arribar a tots aquells ciutadans 
que es vulguin expressar o par-
ticipar en els debats i fer visible 
una idea d’Andorra que avui 
veiem negada per una part 
dels nostres responsables po-
lítics.

OPINIÓ DE JORDI ORDÓÑEZ ADELLACH 
professor i exconseller del Comú d’Ordino

la densitat amb l’objectiu de no 
comprometre els recursos natu-
rals i poder programar de ma-
nera acurada i real les infraes-
tructures necessàries». Un altre 
objectiu destacat, segons el còn-
sol menor, Eduard Betriu, és «pri-
vilegiar l’agricultura i la ramade-
ria, que són l’essència d’Ordino i 
les que mantenen i dibuixen el 
nostre territori».

En definitiva, es vol trobar 
l’encaix entre el model de parrò-
quia verda que es vol mantenir i 
el consens de la població. Preci-
sament la voluntat de preservar 
la identitat de la parròquia, les 
zones agrícoles i el paisatge ha 
estat un dels punts de consens.

Així, la nova classificació de 
zones de protecció rural s’ha divi-
dit en tres: fons de vall, mig ves-
sant i alta muntanya. Les zones 
protegides recuperen el caràcter 

d’urbanitzables, però amb una 
càrrega urbanística reduïda, ja 
que caldrà una adscripció mínima 
de terreny per poder-hi construir 
i la volumetria permesa es podrà 
agrupar per evitar una urbanit-
zació més agressiva d’aques-
tes zones. Pel que fa a l’alçària 
màxima de construcció, serà de 
deu metres i mig, equivalent a 
una planta baixa més dos pisos, i 
la cessió del sòl passarà del 15% 
inicial al 10% o el 5% depenent 
de la situació del terreny.

El creixement urbanístic és 
previst al voltant dels nuclis ur-
bans ja existents. Això ha de per-
metre el desenvolupament de la 
parròquia d’una manera natural, 
i per aquest motiu s’ha mantin-
gut la capacitat de construcció en 
aquestes zones.

‘Faveles de luxe’ anima a la 
reflexió sobre l’urbanisme

El creixement  
urbanístic és previst 
al voltant dels nuclis 
urbans ja existents
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Notícies breus
S’amplia en cinc hectàrees la gestió forestal per prevenir incendis

Prevenir incendis forestals i millorar la seguretat i la salut 
dels boscos. Aquests són alguns dels motius pels quals el 
Comú ha decidit ampliar aquest any la gestió forestal en cinc 
hectàrees més i actuar en una zona situada a sobre del poble 
de Llorts. L’actuació s’emmarca dins la gestió forestal que 
el Departament de Medi Ambient del Comú fa anualment, 
amb una inversió de 30.000 euros, que permet minimitzar 
el risc a la zona. Es tracta d’una àrea situada a prop d’un 
nucli urbà que, en el futur, podria esdevenir perillosa i ser-
vir de combustible per a la resta de boscos. «Hem detectat 
zones allunyades a les quals no es pot accedir amb vehicles 
rodats i que estan molt deixades», ha alertat el cònsol me-
nor, Eduard Betriu.

La mina de ferro de Llorts obre els caps de setmana 
d’octubre, novembre i fins al 8 de desembre, de 9.30 a 
17.30 h. S’amplien així les dates d’obertura de la ins-
tal·lació per tal de mantenir l’interès turístic de la par-
ròquia durant tot l’any i fomentar les visites fora de 
temporada alta. 

Cal tenir en compte que durant la tardor el clima 
encara és agradable i això permet fer activitats a l’aire 
lliure. Tenir oberta la instal·lació també contribueix a im-
pulsar l’economia local atraient més visitants en períodes 
en què normalment hi ha menys afluència.

Les activitats programades al voltant del Parc natural 
de la vall de Sorteny amb motiu de la celebració del seu 
25è aniversari van tenir molt bona acollida. L’activitat 
amb més participants va ser la visita guiada musicalit-
zada per descobrir la botànica del parc, a càrrec de la 
biòloga Montse Brugulat i el guitarrista David Font, en 
col·laboració amb l’AR+I. Va tenir lloc el dissabte 13 de 
juliol i hi van assistir vint-i-quatre persones i tretze més 
s’havien registrat i van quedar en llista d’espera. Vint-
i-dues persones més van participar en les tres sortides 
per observar grans mamífers. Finalment, a les sortides 
al mirador del Grau de la Llosa s’hi van apuntar nou 
persones, i deu més a la descoberta del primer inventari 
d’aràcnids del Parc.

Èxit de les activitats del 25è aniversari del Parc natural de Sorteny

La mina de Llorts obre els caps de setmana fins al 8 de desembre
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Aprovada la liquidació de comptes amb 
un superàvit de cinc milions d’euros

         LIQUIDACIÓ PRESSUPOSTÀRIA DE L’EXERCISI 2023 

Ingressos
Pressupost inicial

2023
 Pressupost modificat

2023
Liquidat

2023
Execució

% 
Liquidat

2022
Variació 2022-2023

abs %
Impostos directes  3.349.640,00  3.349.640,00  4.864.947,49  145,24% 1.358.007,39 3.506.940,10 258,24%

Impostos indirectes  1.000.000,00  1.000.000,00  952.143,05  95,21% 1.173.399,30 -221.256,25 -18,86%

Taxes i altres ingressos  3.543.264,48  3.547.764,48  3.842.355,74  108,44% 3.529.399,54 312.956,20 8,87%

Transferències corrents  3.722.824,50  3.722.824,50  340.702,01  9,15% 2.691.165,51 -2.350.463,50 -87,34%

Ingressos patrimonials  124.365,66  125.267,66  277.042,52  222,76% 138.480,41 138.562,11 100,06%

Alienació d’inversions reals 0,00 0,00  11.900,00 2.397,50 9.502,50 396,35%

 Transferències de capital 3.401.675,50  3.722.745,50  7.688.605,24  226,02% 4.440.057,03 3.248.548,21 73,16%

 Actius financers  4.750.977,73  5.920.169,01  0,00  0,00% 0,00 0,00 -

Passius financers 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 -

Total Ingressos  19.892.748  21.388.411,15  17.977.696,05  90,37% 13.332.906,68 4.644.789,37 34,84%

Despeses

Despeses de personal  5.746.028,41  5.757.313,38  5.354.346,42  93,18% 4.699.984,68 654.361,74 13,92%

Consum de béns corrents i serveis  5.167.513,25  5.378.622,43 3.900.641,97  75,48% 3.379.847,57 520.794,40 15,41%

Despeses financeres  82.270,00  314.270,00  298.742,79  363,12% 97.746,25 200.996,54 205,63%

Transferències corrents  744.282,98  746.784,98  723.459,63  97,20% 712.873,65 10.585,98 1,48%

Inversions reals  5.607.426,00  6.632.193,16 1.654.683,15  29,51% 1.766.261,72 -111.578,57 -6,32%

Transferències de capital  1.560.227,23  1.574.227,23  74.015,83  4,74% 52.995,70 21.020,13 39,66%

Actius financers 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Passius financers 985.000,00 985.000,00 909.808,96 92,37% 972.055,17 -62.246,21 -6,40%

Total despeses  19.892.748  21.388.411,18  12.915.698,75  64,93% 11.681.764,74 1.233.934,01 10,56%

Resultat pressupostari 0 0 5.061.997 1.651.141,94 3.410.855,36

Al setembre es va aprovar en Consell de Comú el 
tancament de comptes de l’exercici 2023, amb uns 
ingressos totals de 17.977.696,05 € i unes despeses 
de 12.915.698,75 €, resultat del superàvit pressupos-
tari de cinc milions d’euros. El conseller de Finances i 
Pressupost, Ludovic Albós, va fer una exposició dels 
comptes al ple, on no es va voler mostrar confiat pels 
resultats positius, ja que la majoria provenen dels 
impostos directes de la construcció. Els consellers de 
la minora es van abstenir en la votació.

La cònsol major d’Ordino, Maria del Mar Coma, 
va explicar que actualment el Comú té un préstec 
pendent d’uns vuit milions d’euros i va justificar per 
què no s’utilitzaven els diners de superàvit per eixu-
gar deute: «Aquest préstec es va negociar fa uns 
vint-i-cinc anys amb unes condicions molt favorables. 
En aquest context, si reduïm part del deute amb la 
tresoreria actual, podria ser que en algun moment 
ens veiéssim obligats a tornar-nos a endeutar per co-
brir certes inversions, i no aconseguiríem mai les con-

dicions tan avantatjoses del préstec actual». Quant 
a la resta, s’ha executat el 60,39% de la despesa 
pressupostada, amb un increment del 10,56% res-
pecte a l’any anterior. Les inversions han assolit un 
24,95% del pressupost, on destaquen les reposicions 
d’elements a la via pública, especialment voreres, 
amb un import de 342.752,15 €; el parc infantil de 
la Covanella, amb un cost de 160.259,92 €, i la refor-
ma i adequació del magatzem de la Cortinada, per 
un import de 247.110,41 €. La partida per millorar 
l’eficiència energètica, destinada a la substitució de 
finestres, va ascendir a 228.418,56 €.

Els ingressos han augmentat en 4.644.789,39 €, 
un 34,84% en comparació amb l’exercici anterior. 
Destaquen els impostos directes, que han superat les 
previsions de recaptació en 3.506.940,10 €, principal-
ment per l’impost sobre la construcció. Finalment, 
també s’ha incrementat la recaptació per les taxes 
per serveis generals i els preus públics d’aparcaments 
i del CEO.

/ Finances
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El CEO amplia horaris i comença la reforma 
integral de la zona de relaxació

Més freqüència de pas del bus parroquial al Coll 
d’Ordino per atendre les demandes dels usuaris

Des d’aquest setembre, el Centre Esportiu  
d’Ordino ha ampliat horaris: ha avançat dos mesos 
l’obertura els diumenges i ha unificat horaris els 
caps de setmana. D’aquesta manera, de setembre a 
maig el CEO obrirà els dissabtes i diumenges de 10 
a 14 h i de 16.30 a 20.30 h i mantindrà el tancament 
només els festius. Els diumenges de juny a agost, 
les instal·lacions romandran tancades.

Aquesta ampliació s’afegeix a la iniciativa enge-
gada l’any passat d’obrir el gimnàs a partir de les 
6.30 h i fins a les 22 h i que ha tingut molt bona 

acollida entre els socis i usuaris d’abonaments, que 
actualment ja són més de 2.800.

Els darrers anys, el CEO està tenint un creixe-
ment important, tant en nombre de socis com de 
freqüentació, i algun mes ha assolit xifres de fins a 
30.000 assistències. 

D’altra banda, aquest octubre han començat 
les obres de reforma integral de la zona de rela-
xació, que consistiran en la renovació de l’espai, 
que inclourà una sauna seca, un bany turc, un ja-

cuzzi i una zona de relaxació. El pressupost per a 
aquesta obra és de 573.840 euros i inclou la direcció 
d’obra efectuada per ENGINESA i l’execució dels 
treballs, adjudicats per concurs públic, al setembre,  
a EDICOM.

Mentre durin les obres, aquest espai roman-
drà tancat, però la resta d’instal·lacions del CEO, 
incloent-hi la piscina i la sauna seca instal·lada al 
costat, es podran continuar usant amb normalitat. 
És previst que els treballs s’allarguin fins després de 
Setmana Santa del 2025.

Aquests últims anys, el CEO  
està tenint un creixement  

important en nombre de socis  
i de freqüentació

Des del 9 de setembre, coincidint amb l’inici 
del curs escolar, les freqüències del bus parroquial 
al Coll d’Ordino han augmentat per adaptar-se 
millor a les necessitats dels usuaris de la línia. Del 
13 de maig al 30 de juny es va fer una prova pilot 
en aquesta línia en què es van modificar alguns 
horaris per fer coincidir les freqüències amb el pas 
de la línia de transport públic nacional L6 en ho-
raris d’anada i tornada de les escoles. 

Un cop acabada la prova pilot es va fer una 
enquesta entre els usuaris, que van respondre 
cinquanta persones. Vistos els resultats, el Comú 
d’Ordino va decidir afegir els quatre horaris nous 
(7.10 h, 12.50 h, 17.20 h i 18.20 h) de la prova pilot 
a les freqüències habituals de la línia.
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El Consell d’Infants 2023-2024 tanca amb 
un ferm compromís per la sostenibilitat

Ordino i la Massana adopten el nom de ‘La Capsa’ 
per referir-se a l’escola d’art i la de música

projecte que treballa contra la 
violència de gènere a l’Afganis-
tan. Des de l’escola andorrana 
també s’havien plantejat crear un 
grup de voluntaris a la parròquia 
per ajudar la gent que no pot fer 
tasques rutinàries, com anar a 
comprar o llençar la brossa, una 
iniciativa que no han pogut des-
envolupar, però igualment es van 
mostrar molt interessats a ajudar 
d’alguna manera la comunitat. 

L’últim consell d’infants del 
curs 2023-2024 va tenir lloc a final 
del mes de juny i va ser el primer 
que presidien els actuals cònsols, 
Maria del Mar Coma i Eduard 
Betriu, ja que el primer del curs, 
on es van fer les propostes d’ac-
tuació, es va celebrar abans de les 
eleccions comunals.

Els nens i nenes de l’esco-
la francesa i l’escola andorrana 
d’Ordino van exposar en quin 

Els comuns d’Ordino i la Mas-
sana han decidit donar un nou 
impuls als dos centres de forma-
ció artística i creació d’ambdues 
parròquies, que des del curs 
2010-2011 estan mancomunats. 
Així doncs, La Capsa i l’Escola de 
Música s’unifiquen per treballar 
sota una mateixa imatge i marca i 
reforçar així les sinergies iniciades 
fa catorze anys. 

La novetat més rellevant, se-
gons han explicat les conselleres 
de Cultura d’Ordino i la Massana, 

Mònica Armengol i Alèxia Ver-
daguer, respectivament, és que 
l’Escola de Música passa a ano-
menar-se La Capsa de Música. De 
fet, l’èxit d’aquests serveis s’ha 
traduït en un creixement expo-
nencial d’alumnes durant els dar-
rers anys. En aquests moments, 
tal com han apuntat el director 
de La Capsa de Música, Juli Barre-
ro, i la directora de La Capsa, es-
pais de creació, Rosa Mujal, cada 
centre té un centenar d’alumnes 
entre infants i adults.

grau havien complert els projec-
tes que s’havien proposat portar 
a terme, la majoria dels quals 
tenien relació amb el medi am-
bient, la seguretat viària i la so-
lidaritat. 

Així, els alumnes de l’escola 
francesa van entregar a Unicef 
un xec de 430 euros, uns diners 
que havien recollit amb el disseny 
i la venda d’una samarreta i que 
serviran per ajudar a finançar un 
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Notícies breus

El dilluns 16 de setembre, coincidint amb la celebració 
de Sant Corneli a Ordino, el Comú va inaugurar la nova es-
cultura de Toni Cruz, dedicada al món de l’esport. Es tracta 
d’Esforç, destresa i passió, un conjunt escultòric que repre-
senta tres futbolistes i que té l’objectiu de celebrar i im-
mortalitzar l’esperit esportiu a la parròquia, un homenatge 
visual als valors de l’esport, com la dedicació, el treball en 
equip i la passió. A l’acte hi va assistir l’autor de l’obra, Toni 
Cruz, acompanyat de la seva família i diferents autoritats 
parroquials. La cònsol major, Maria del Mar Coma, va agrair 
a l’artista la cessió d’aquesta escultura que «evoca els valors 
vinculats a l’esport que es recullen al seu títol i que serviran 
d’inspiració per als joves». 

Inaugurem una nova escultura de Toni Cruz a la parròquia 

Aquest setembre es va inaugurar Piero i la Reina Pita-
vola, la nova ruta de «Macarulla, petits senders màgics» 
a la parròquia d’Ordino. La ruta té com a protagonistes 
les pitavoles, i els infants podran descobrir com és el 
procés de transformació de les papallones, com viuen i 
com s’alimenten, però sobretot, quina és la seva funció 
a l’ecosistema. 

És la cinquena ruta familiar, pensada perquè els més 
petits tinguin una primera aproximació lúdica a la na-
tura, que es posa en funcionament dins d’aquesta ini-
ciativa conjunta dels comuns. Piero i la Reina Pitavola 
és circular, té una longitud d’uns dos quilòmetres i pot 
fer-se, aproximadament, en una hora i mitja. 

Macarulla estrena a Ordino un nou itinerari centrat en les pitavoles
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La gent gran d’Ordino ja torna a tenir 
associació i recupera el Quinto de Nadal

Una quinzena de padrins i padrines de les Valls 
del Nord, d’Ordino i la Massana, van viatjar al sud 
de França tres dies seguint el recorregut del Tren 
Groc i fent diverses parades i visites culturals. Pu-
jar al Tren Groc és tota una experiència que per-
met gaudir de paisatges espectaculars per arribar 
a localitzacions pintoresques.

AGGO és el nom de l’Associa-
ció de gent gran d’Ordino que 
arran de la pandèmia va aturar 
la seva activitat i que ara s’ha 
tornat a posar en marxa. La Fe-
deració de la gent gran d’Andor-

ra insistia a alguns dels membres 
de l’última junta que calia que 
reactivessin l’associació, ja que 
era l’única parròquia que no 
en tenia. Així, Lourdes Riba va 
aconseguir convèncer prou gent 

per tornar a engegar el projec-
te i el 4 d’octubre van celebrar 
l’assemblea constitutiva, en què 
la nova junta va sortir escollida 
amb 38 vots a favor i 4 en blanc. 

Aquesta junta està presidida 
per Lourdes Riba i l’acompanyen 
Blundina Adellach, Antònia Be-
renguer, Maria Àngels Navarro, 
Isabel Alonso, Maria Dolors Mar-
tí, Carme Prats i Maria Sánchez. 
Totes elles han agafat les regnes 
de l’associació amb moltes ganes 
i energia per tal de dinamitzar 
el col·lectiu. Una de les seves 
primeres accions ha estat recu-
perar el Quinto de Nadal amb 
la col·laboració de l’Esbart Valls 
del Nord l’11 de gener.

La 29a Festa Magna s’ha celebrat al Prat del 
Roure d’Escaldes-Engordany i hi han participat 
mig miler de persones, entre les quals la gent 
gran d’Ordino, que hi ha assistit acompanyada 
de la cònsol major de la parròquia, Maria del Mar 
Coma. La subsíndica, Sandra Codina, també ha 
aprofitat l’ocasió per passar una estona amb els 
padrins i les padrines d’Ordino. Abans del dinar 
han assistit a la missa oficiada per Monsenyor 
Joan-Enric Vives a Meritxell.

/ Gent gran

Viatge a França amb el Tren Groc Escaldes acull la 29a Festa Magna
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Vint-i-quatre intèrprets de l’Associació de Cultura 
Popular d’Ordino van ser els encarregats d’escenificar 
la farsa burlesca L’última ossa d’Ordino a Barcelona 
en el marc de la jornada cultural Andorra en una 
Ullada, organitzada per l’Associació Amics de la Unes-
co de Barcelona amb la col·laboració de la CNAU, que 
es va celebrar aquest setembre. Per a l’ocasió es van 
adaptar els diàlegs amb tòpics de la vida barceloni-
na. Cal recordar que la farsa, junt amb altres repre-
sentacions de l’ossa al Pirineu, és patrimoni cultural 
immaterial de la Unesco.

Les tradicions del país, i especialment d’Ordino, 
van ser molt presents aquest any a l’Ésdansa, el fes-
tival d’arrel tradicional de referència en el món de la 
cultura popular que té lloc a les Preses. Durant una 
setmana, l’Associació de Cultura Popular d’Ordino i 
l’Esbart Valls del Nord van ensenyar diferents danses 
i tradicions. El plat fort va ser l’actuació del cos de 
dansa representant L’última ossa d’Ordino davant 
unes cinc-centes persones, que van quedar bocaba-
dades amb l’espectacle, que també va incloure una 
teatralització històrica de les falles.

L’Ossa d’Ordino traspassa fronteres

© Associació de Cultura Popular d’Ordino © Pol Solé, Ésdansa
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El Comú projecta una nova zona lúdica 
per a joves triada per ells mateixos

El Comú fa un homenatge al voluntariat

El projecte és possible gràcies 
al fet de tenir terreny públic dis-
ponible, provinent de la cessió 
de sòl obligatòria quan s’urba-
nitza una zona i que té l’objec-
tiu de revertir en inversions de 
millora d’equipaments i serveis 
per als ciutadans. 

El procés participatiu al vol-
tant d’aquest nou equipament 
es va iniciar l’abril passat i el va 
liderar la Conselleria de Partici-
pació Ciutadana.

Per portar a terme el projecte 
s’hi destinaran els 50.000 euros 
previstos pel pressupost parti-
cipatiu i els 100.000 euros que 
estaven destinats a adequar la 
parcel·la. D’aquesta manera, «el 
procés de participació ciutadana, 
un compromís adquirit d’aquest 
mandat, es reenfoca per no veu-
re’ns limitats pel pressupost par-
ticipatiu», va assenyalar la còn-
sol. La consellera de Participació 
Ciutadana, Meritxell Rabadà, va 
indicar per la seva banda que 
«implicar els joves en la presa de 
decisions és també una manera 
d’educar-los en la democràcia».

El Comú d’Ordino ha projec-
tat una zona ludicoesportiva al 
costat de l’Escola Andorrana de 
segona ensenyança en què s’ha 
tingut en compte l’opinió dels 
futurs usuaris, del públic objec-
tiu, a l’hora de dissenyar-la. La 
zona tindrà una pista multies-
portiva i llits elàstics, que va ser 
la proposta que van triar els jo-
ves consultats a través d’un pro-
cés participatiu en el qual es van 
recollir 411 votacions d’infants i 

El Comú d’Ordino ha fet per 
primera vegada un homenat-
ge al voluntariat cultural de la 
parròquia. Els cònsols, Maria 
del Mar Coma i Eduard Betriu, 
acompanyats de la consellera de 
Cultura, Mònica Armengol, i la 
cap de departament, Anna Call, 
van fer obsequi d’un estripagecs 
a Omar Madzela, Eva de la Pena, 
Víctor Torres i Ventura Gaset pels 
seus anys de dedicació i partici-
pació en les festes de Nadal, en 
la visita del Pare Noel i dels Reis 
d’Orient.

joves nascuts entre el 2008 i el 
2012 que resideixen a Ordino o 
hi estudien. 

Es tracta d’una zona de gran 
afluència de joves i, tal com va 
explicar la cònsol major, Maria 
del Mar Coma, «el lloc és immi-
llorable, just on hi ha l’Escola 
de Segona Ensenyança i el CTO, 
el camp de futbol i serveis sufi-
cients, i alhora servirà per donar 
vida a aquesta zona de creixe-
ment de la parròquia». 
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Ordino celebra la benedicció del bestiar 
aprofitant la transhumància d’uns 200 caps 

El bestiar peix a la vall de Rialb.

Mossèn Joan Fenosa en el moment de la benedicció del bestiar acompanyat d’autoritats  
de la parròquia i del ministre de Medi Ambient.

La parròquia d’Ordino va celebrar el 12 d’agost 
la tradicional benedicció del bestiar, un costum antic 
que servia per demanar protecció a Déu per als rama-
ders i el seu bestiar. La celebració es va fer aprofitant 
la transhumància d’uns dos-cents caps de bestiar de la 
Coma del Forat fins a la vall de Rialb, que coincideix 
amb el canvi d’herbes de l’equador de la campanya 
d’estiu. En aquesta zona s’hi estan un temps pastu-
rant fins que ja no hi poden péixer més, i llavors els 
tornen a canviar d’ubicació, cap al setembre, a la vall 
de Sorteny.

«Fins ara el bestiar pasturava als emprius i ara ha 
passat en aquesta vall pel canvi d’herbes comunes», 
va detallar el cònsol menor d’Ordino, Eduard Betriu. 
«Avui aquí han pujat unes cent vint vaques amb uns 
quaranta vedells i la resta són cavalls i pollins», va 
explicar el cònsol, que va afegir: «Estem contents per-
què el sector aguanta; de pagesos, cada dia n’hi ha 
de més joves, veus noves generacions que es posen a 
treballar amb el bestiar i això ens omple». Betriu va 
posar de manifest que el sector ramader a Ordino «és 
primordial per a la identitat de la parròquia» i que 
«va per bon camí».

/ Medi ambient
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Gent de la parròquia a la vall de Rialb durant  
la celebració de la benedicció del bestiar.

El ministre de Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia,  
Guillem Casal.

Un cavall beu aigua al riu durant  
la benedicció del bestiar.

Preparatius per fer la carn a la brasa  
del dinar de germanor.

Autoritats, ramaders i familiars al costat de mossèn Joan Fenosa durant la benedicció del bestiar.

/ Medi ambient
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Gemma Piera va ser la guanyadora de la 
cinquena edició de l’Ordino Jardins d’Art

Gemma Piera ensenya la seva obra Llarg trajecte,  
instal·lada als jardins del Museu Casa d’Areny-Plandolit.

La ministra de Cultura, Mònica Bonell, observant la instal·lació  
de Gemma Piera, guanyadora de l’Ordino Jardins d’Art d’aquest any.

L’artista del país Gemma Piera 
va ser la guanyadora de la cinque-
na edició de l’Ordino Jardins d’Art 
amb la instal·lació Llarg trajecte, 
que el 31 d’agost i l’1 de setembre 
va estar ubicada als jardins de Casa 
d’Areny-Plandolit.

La cinquena edició de l’Ordino 
Jardins d’Art va comptar amb la 
participació de vint artistes dels 
quals set eren de fora i la resta 
d’Andorra. Durant tot el cap de set-
mana es van exhibir les obres en di-
ferents espais del centre d’Ordino, 
tant a l’aire lliure com sota cobert. 
Paral·lelament, a la plaça de Prat de 
Call es va instal·lar el mercat d’art.

Alfons Valdés mostra la seva  
instal·lació a les autoritats.

L’arquitecte Miquel Mercè explica  
la seva instal·lació al centre d’Ordino.

/ Cultura
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Esdeveniments esportius

Les cinc curses de muntanya 
per a adults i la prova infan-
til de la Trail 100 van omplir 
Ordino a mitjan mes de juny 
d’esportistes i acompanyants, 
ja que hi van participar prop 
de tres mil corredors, que van 
esgotar les inscripcions disponi-
bles. Les sortides i arribades des 
de la plaça Major van deixar 
com sempre imatges per al re-
cord. Els cònsols i els consellers 
de Comú van seguir de prop 
totes les curses.

Trail 100

El Govern i els set comuns es 
van unir aquest any un cop més 
per organitzar la quarta cam-
panya nacional de promoció de 
l’activitat física «Mou-te per la 
teva salut». Més de mil cinc-cen-
tes persones van participar en 
les marxes populars que es van 
fer a les diferents parròquies. A 
les Valls del Nord la marxa va 
sortir del Prat Gran de la Mas-
sana i va arribar a la plaça de la 
Closa d’Ordino. Tant a l’arribada 
com a la sortida es van organit-
zar activitats, com ara una classe 
de zumba.

Campanya Mou-te

Més de mil infants van par-
ticipar en la segona edició de 
les jornades de mobilitat soste-
nible i seguretat ciclista Aprèn 
a Rodar, d’àmbit nacional. L’úl-
tima jornada va ser la de les 
Valls del Nord i va tenir lloc a la 
Massana. La pedalada va trans-
córrer entre aquesta parròquia 
i Ordino. Grans i petits van po-
der gaudir, tot i la pluja, de la 
marxa popular i dels circuits 
lúdics i d’aprenentatge.

Aprèn a rodar

/ Esports

© Toni Grases, Trail 100 Andorra 
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© Aprèn a rodar
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Relacions institucionals
La cònsol major, Maria del 

Mar Coma, va rebre aquest ju-
liol una delegació de l’OMS que 
va acabar la seva visita oficial al 
país amb una immersió cultural 
a Ordino. Així mateix, els cònsols 
han assistit aquests últims mesos 
a diferents actes, entre els quals 
destaquen la celebració del dia 
de Meritxell, però també la Festa 
Nacional francesa i el dia de la 
Hispanitat. D’altra banda, més 
recentment han rebut a casa 
comuna la visita d’alumnes de 
primària de les escoles francesa i 
andorrana de la parròquia. 

La cònsol major, Maria del Mar Coma, acompanya el Dr. Hans Kluge,  
director regional de l’OMS a Europa, en la visita per Ordino.

Les autoritats de la parròquia, tant al Comú  
com al Consell General i al Govern, celebren  

el dia de Meritxell al santuari.

Els cònsols expliquen curiositats del Comú  
als alumnes de l’escola francesa d’Ordino.

Estudiants de l’escola andorrana d’Ordino fan  
preguntes als cònsols a la sala del Consell.

El cònsol menor, Eduard Betriu, i l’ambaixador  
d’Espanya a Andorra, a la recepció amb motiu  

de la commemoració de la Festa Nacional d’Espanya.
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Pere Babi: «Avui Ordino és diferent de les 
altres parròquies quant a la construcció»

Pere Babi va ser cònsol d’Ordino 
des del 1984 fins al 1991 i abans 
ja havia estat conseller durant 
els consolats d’Albert Pujal i 
Joan Solana. Més endavant hi 
va tornar com a conseller de 
la minoria. Amb ell parlem del 
creixement de la parròquia.

Ha canviat molt el Comú d’ençà 
que vostè hi va ser?
Des de l’època que jo vaig ser 
cònsol, ha canviat molt, però 
molt. Quan jo era cònsol al 
principi només hi havia com a 
empleats del Comú el secretari, 
l’escombriaire i un urbano. Ara 
no sé quanta gent són, però un 
centenar segur. 

També vivia menys gent a la 
parròquia.
No recordo quants deguérem 
ser, però imagino que al prin-
cipi a tota la parròquia devíem 
ser unes mil persones i ara pot-
ser en som sis mil. Ha canviat 
tot molt.

En aquella època, però, ja van 
començar a ordenar el creixe-
ment.

Podem dir que sí i que avui Or-
dino és diferent de les altres 
parròquies pel que fa a la cons-
trucció i l’urbanisme. El que 
passa és que l’urbanisme a mun-
tanya és molt difícil de plasmar, 
perquè hi ha molts desnivells. 

Els va costar aprovar aquelles 
ordinacions i que la gent enten-
gués les limitacions que aplica-
ven respecte a les altres parrò-
quies?
Es van presentar recursos que 
en aquell moment els atenien 
els delegats permanents, que 
eren els que tenien la potestat. 
El doctor Gregori Creus, que 
era el delegat permanent del 
copríncep episcopal, ens va dir 
que per la seva part ens aju-
daria tant com pogués perquè 
conservéssim la parròquia com 
volíem. I el recurs no va prospe-
rar, perquè ens van donar la raó 
al Comú.

Com veu la parròquia avui i 
com li agradaria que fos en el 
futur?
A la parròquia d’Ordino el 
creixement ha estat menor que 
a les altres. El creixement ha 
d’estar limitat, s’ha de mirar de 
créixer, però amb seny. No pots 
créixer si no pots garantir tots 
els serveis que necessita la ciu-
tadania: aigua, electricitat, cla-
vegueram, etc. El creixement ha 
de ser moderat i el que té ara el 
país, amb la inversió estrange-
ra, és desorbitat. S’ha de pensar 
fins on volem arribar, perquè 
continuar creixent a aquest rit-
me sense posar cap fre no té 
cap sentit. Els polítics han de sa-
ber on van. Primer d’on venen, i 
després cap on volen anar.

Sí, ja havia començat l’Albert 
Pujal quan va ser cònsol, i des-
prés ho va ser el Joan Solana i 
en acabat jo. L’Albert Pujal ho 
va començar i tot l’equip que 
érem al Comú li vam donar su-
port i va poder fer unes ordina-
cions que eren més restrictives 
que a les altres parròquies. Es 
va limitar el nucli antic, en el 
qual s’havien de conservar les 
cases tal com eren i no es po-
dien fer més alçàries, i gràcies a 
això després a mi em va ser més 
fàcil quan vaig ser cònsol. Vaig 
continuar reduint les alçàries 
perquè els edificis que es fes-
sin a la parròquia tinguessin un 
sentit i un estil adient amb la 
muntanya.

Podríem dir que van ser pio-
ners.
Sí, una mica sí, perquè vam ser 
els primers de tot Andorra. En 
aquell moment, el Consell i el 
principi de l’executiu ens van 

demanar a cada parròquia que 
féssim unes normatives, i re-
cordo que a Ordino vam tardar 
molt perquè les vam fer molt 
més completes que les altres 
parròquies. Des del Govern ens 
apressaven perquè ho acabés-
sim i nosaltres continuàvem tre-
ballant i al final va sortir el que 
volíem tots.

Això ha ajudat a fer que Ordino 
sigui com és ara?

S’ha de pensar fins on 
volem arribar, perquè 

continuar creixent  
a aquest ritme no té 

cap sentit

/ Entrevista
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Novembre

MOSTRA GASTRONÒMICA
D’ANDORRA I PIRINEUS
Ordino Gourmet  
de 10 a 20 h a Prat de Call

Gastrolab
Demostració de cuiners 
emergents de 12 a 20 h  
a la sala La Buna

CONCERT SOPA DE CABRA 
a les 21 h a l’Auditori  
Nacional d’Andorra

CAGA TIÓ  
a les 11 h a la plaça Major 
d’Ordino

ARRIBADA DEL PARE NOEL  
a les 18 h a la plaça Major 
d’Ordino

MISSA DEL GALL  
a les 00 h a l’església  
parroquial d’Ordino

FIRA DE NADAL  
Poble d’Ordino

OSSA INFANTIL  
I L’ÚLTIMA OSSA D’ORDINO  
a les 11.45 h a Prat de Call

DIA INTERNACIONAL  
DE LES MUNTANYES
Projecció «20 Vides»  
d’Albert Segura  
a les 21 h a l’Auditori  
Nacional

CONCERT  
FRATELLI LA STRADA  
a les 12 h a l’església  
parroquial d’Ordino 

MOSTRA GASTRONÒMICA
D’ANDORRA I PIRINEUS
Ordino Gourmet  
de 10 a 17 h a Prat de Call

Gastrolab
Tallers infantils d’11 a 13 h  
a la sala La Buna

Mostra Gastronòmica  
a les 13.30 h a l’ACCO

Dissabte9

Dijous i
divendres28 i 29

Dimarts24

De divendres
a diumenge6-8

Diumenge8

Dimecres11

Diumenge15

Diumenge10

Desembre
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Gener

TROFEU BORRUFA  
a Ordino-Arcalís

CURSA POPULAR  
SOLIDÀRIA LA LLUFA  
20 h sortida plaça Major  
d’Ordino 

CONCERT DE CAP D’ANY  
a les 19 h a l’Auditori  
Nacional d’Andorra

Dissabte28

27-30 De dilluns 
a dijous

Dimecres1

Diumenge5
ARRIBADA DE SES  
MAJESTATS ELS REIS 
D’ORIENT I REPRESENTACIÓ 
DELS PASTORETS  
a les 19 h a l’ACCO
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Ordino Arcalís acollirà el febrer del 2026 
els primers Mundials de Freeride

El Freeride World Tour (FWT) 
ha triat Andorra per ser la seu 
dels primers Campionats del 
Món de Freeride de la FIS, que 
tindran lloc de l’1 al 6 de febrer 
del 2026 a l’estació d’Ordino Ar-
calís. Aquest esdeveniment mar-
carà un moment històric per a 
aquest esport, ja que serà la pri-
mera vegada que celebrarà uns 
Mundials sota 
el paraigua de 
la  Federac ió 
Internacional 
d’Esquí (FIS).

Andorra ha 
estat  durant 
m é s  d e  d e u 
anys una desti-
nació de referència per al surf 
forapista, i l’acollida dels Cam-
pionats del Món consolidarà la 
seva posició com a epicentre 
global d’aquesta disciplina. L’es-
deveniment no només reunirà 

freeride, és important crear un 
llegat que l’ajudi a créixer». 

Per la seva banda, el funda-
dor i CEO del Freeride World 
Tour, Nicolas Hale-Woods, ha 
reforçat l’aposta pel Principat 
com a amfitrió destacant-ne 
l’excel·lència: «Andorra ha de-
mostrat ser una destinació prè-
mium de freeride durant més 
d’una dècada, amb escenaris de 
primera classe i una hospitali-
tat excepcional. La FIS Freeride 
està molt emocionada d’escriu-
re història amb els nostres socis 
andor rans. Els Campionats del 
Món de Freeride de la FIS són un 
pas important per portar l’esquí 
i el surf forapista a les audièn-
cies de tot el món».

El sistema de classificació 
per a aquests primers Campio-
nats del Món de Freeride de 
la FIS s’anunciarà el desembre  
del 2024. 

els millors freeriders del plane-
ta, sinó que també elevarà l’es-
port a noves altures oferint una 
plataforma sense precedents 
per a l’esquí i el surf forapista.

El director de màrqueting 
de Grandvalira Resorts, David 
Ledesma, ha explicat que «des-
prés de més de deu anys de 
presència permanent al circuit 

de l’FWT, vam 
creure que el 
nost re  com-
promís amb el 
freeride havia 
d’assolir nous 
objectius i vam 
treballar amb 
la FIS Freeride 

per convertir-nos en els primers 
organitzadors de la història dels 
Campionats del Món en el nos-
tre esport. Per a Andorra i Or-
dino Arcalís, que ja s’han con-
vertit en un referent mundial en 

L’acollida dels  
Campionats del Món  
consolidarà la posició 

d’Andorra com  
a epicentre global 

d’aquesta disciplina

Edició 2023 del FWT

/ Ordino Arcalís
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